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El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Moltes gràcies, presidenta .

Senyora diputada, que no li càpia cap dubte que, si alguna 
característica té aquest Consell, és el treballar dia a dia per 
vore com podem generar sinergies i interactuar en els dife-
rents aspectes que comporten la millora dels ciutadans i 
ciutadanes . Tot allò que puga combinar-se, indústria, cultura, 
turisme i tal, doncs, ho estem fent, ho estem intentant fer en 
el dia a dia .

Dir-li que en el marc del Pla estratègic de turisme de la 
Comunitat Valenciana 2010-2020 un aspecte fonamental de 
la política turística és el manteniment, adaptació i millora de 
les destinacions turístiques madures i també el creixement 
i desenvolupament de les destinacions turístiques incipi-
ents, amb l’objecte de mantenir la competitivitat de la nostra 
oferta turística i la seua posició en el mercat nacional i inter-
nacional . Un sector on ha augmentat un 5,6 l’ocupació en les 
activitats turístiques al nostre territori fins al mes de setem-
bre d’enguany .

Amb aqueixa finalitat La Generalitat, mitjançant l’Agència 
Valenciana de Turisme, ha llançat la iniciativa dels plans de 
dinamització i governança de les destinacions turístiques del 
nostre territori, en col·laboració amb les diputacions, altres 
administracions locals i ens privats, destinada a la innovació, 
modernització, foment i consolidació dels productes turís-
tics valencians des de la perspectiva de l’oferta, atenent fona-
mentalment a criteris de millora de la competitivitat, sosteni-
bilitat i reequilibri socioterritorial .

La finalitat principal és la diferenciació i especialització de les 
destinacions turístiques com a via per a la desestacionalit-
zació i la creació de valor afegit a través de les accions que a 
continuació li relacione; donar valor als recursos locals infra-
utilitzats, dotant-los de coherència i estructura per al seu ús 
turístic; modernització dels serveis i infraestructures turís-
tiques obsoletes en destinacions consolidades; introducció i 
aplicació de les noves tecnologies en la destinació; creació de 
destinacions turístiques intel·ligents; i creació de productes 
turístics experimentals basats en l’aprofitament dels recur-
sos turístics de la destinació: naturalesa, patrimoni, cultura, 
gastronomia .

Els beneficiaris d’aquestos plans són mancomunitats turís-
tiques, municipis i associacions intermunicipals . En l’actuali-
tat estan en execució els plans per a les mancomunitats dels 
Ports, l’Alt Palància, l’Espadà-Millars, l’Alt Túria, la Vall d’Al-
baida, l’Alcoià i el Comptat i la Vall de Pop . Així com per a l’as-
sociació intermunicipal de Catí, Culla, Benassal i Ares del 
Maestrat, i per al consorci de la Ribera .

En 2017 s’està treballant en cinc nous plans que són els 
següents: Associació Intermunicipal dels Municipis del 
Penyagolosa, Sagunt i Camp de Morvedre, mancomunitat de 
la Safor, Elda i municipis del Vinalopó, Oriola, i municipis de la 
Vega del Segura .

La durada dels plans de dinamització s’estableix en tres anys 
i els recursos públics destinats als plans ascendeixen a 3,6 
milions d’euros, a parts iguals entre l’Agència Valenciana de 
Turisme, diputacions i ens locals .

A tot açò, he d’afegir que les línies d’actuació proposades per 
al territori i les destinacions, la competitivitat, i els mercats, 
i productes turístics es cohesionen i complementen mitjan-
çant el desenvolupament de la governança turística que es 
formalitzarà amb la nova llei de turisme, oci, i hospitalitat, 
que dedica el seu títol I a la governança.

Dir-li que aquesta llei està ja en el tràmit final, depén única 
i exclusivament del dictamen preceptiu del Consell Jurídic 
Consultiu .

I a nivell estratègic, el llibre blanc de turisme identifica les 
mesures englobades en la governança turística com agluti-
nant de la política turística i les agrupa en quatre apartats, 
que són: coordinació i cooperació interinstitucional, . . .

La senyora vicepresidenta primera:

Conseller .

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

…dinamització turística, nou model econòmic i coneixement 
del servei del sector turístic .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Moltes gràcies, senyor conseller .

Anem a passar a l’última pregunta de la vesprada, que és la 
número 923, que formula el diputat Antonio Estañ del Grup 
Parlamentari Podemos-Podem, també al conseller d’econo-
mia sostenible . (Soroll de papers)

Senyor Estañ, quan vullga .

El senyor Estañ García:

Gràcies .

Bona vesprada, conseller .

El pasado 30 de noviembre –ya casi hace un año– insta-
mos al Consell, del acuerdo de esta cámara, a elaborar un 
plan de choque contra la economía sumergida dada la situa-
ción endémica de gran parte o de muchos sectores de nues-
tro territorio, y dados los datos que se reiteran, año tras año, 
donde siempre aparecemos por encima de la media estatal, y 
sobre todo por cómo combinan estos datos pues con las tasas 
de precariedad y pobreza que conocimos hace unos días .

Lo que aprobamos era un plan que estuviera coordinado 
con la administración estatal debido a las competencias en 
materia de inspección facilitando así la participación de la 
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policía autonómica en esas labores, y aquí podríamos pregun-
tarle por la situación de ese convenio entre el estado y La 
Generalitat; pero, fundamentalmente, lo que demandába-
mos era establecer medidas que actúen sobre los elementos 
específicos de nuestro modelo productivo que hagan aflorar 
esa economía sumergida fomentando así la ocupación digna 
y estable en esos sectores que son básicos y estratégicos en 
nuestro territorio, pero también en los que esta economía 
sumergida incide en mayor manera, como son en la construc-
ción, la hostelería –ahora que hablamos tanto de turismo–, el 
sector textil y la agricultura .

Apuntábamos también como soluciones contar con la nece-
saria participación de los ayuntamientos y la administra-
ción local, favoreciendo cooperativas de trabajo asociado y la 
lucha contra la subcontratación ilegal pero, sobre todo, pues 
que desde el Consell se potencie la organización y especiali-
zación del tejido empresarial apostando por la innovación y 
dando apoyo logístico para que se vea un aumento en la cali-
dad, el diseño y la promoción comercial de estos sectores .

También, hablábamos de poner en marcha una campaña de 
concienciación sobre las consecuencias que tiene la econo-
mía sumergida a todos los niveles y crear espacios, foros de 
debate e información con los distintos actores implicados 
para reconocer este problema, pero no generar la necesidad 
de estigmatizar sectores .

Por último, y sobre todo por esta cuestión, hablábamos de 
dignificar socialmente el papel devaluado e invisibilizado de 
muchos trabajadores y trabajadoras, de estos sectores como 
es el trabajo doméstico, calzado y agricultura, estudiando 
medidas para garantizar la cobertura en prestaciones socia-
les como el salario social, evitando así la injusticia de tantas y 
tantas horas de trabajo en condiciones terribles sin siquiera 
cotizar .

Dados los datos que vuelven a repetirse en toda la comuni-
tat, específicamente en la provincia de Alicante, entendemos 
que es inasumible –y lo dijimos también en el debate de polí-
tica general– que el Consell no tenga un plan específico y no 
haya cumplido en tiempo para los sectores con problemas 
endémicos, de economía en negro, más allá del aumento de la 
inspección .

Por todo esto, le preguntamos ¿cuál es la situación de este 
plan?, ¿qué está haciendo el Consell para asegurarse de 
garantizar el cumplimiento de los derechos más básicos?

Gracias . (Aplaudiments)

 

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyor Estañ .

Conseller, quan vullga .

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Gràcies, presidenta .

Gràcies, senyor diputat, per la pregunta .

A mi sí que m’agradaria anar detallant punt per punt quina és 
la situació en què ens trobem respecte a eixa moció que es va 
presentar el 30 de novembre de 2016 .

He de dir-li que, en primer lloc, i quant al pla d’actuació en 
coordinació amb l’administració estatal, des del principi de 
la legislatura hem entés que els recursos de la policia auto-
nòmica podien sumar-se també a la lluita contra l’economia 
irregular .

En aquest sentit, i després de sortejar diversos entrebancs 
aliens al Consell, el passat 19 d’abril de 2017 es va celebrar 
una reunió en el Ministeri d’Ocupació i Seguretat Social que 
va servir per a desbloquejar la tramitació i formalització de 
l’acord de col·laboració entre totes dues administracions en 
les matèries incloses en l’àmbit potencial que tenen atribuït, 
mitjançant un conveni de col·laboració entre el Ministeri 
d’Ocupació i Seguretat Social i la Generalitat valenciana .

Així mateix, aquesta reunió va servir per a formalitzar la 
venda al referit conveni sobre col·laboració de la unitat del 
cos nacional de policia adscrita a la Comunitat Valenciana 
amb la Inspecció de Treball i Seguretat Social . El passat 7 de 
juliol el Consell va autoritzar la signatura d’aquest conveni i 
s’està a l’espera que el govern de l’estat ho subscriga .

La col·laboració de la policia autonòmica multiplicarà els 
recursos de la inspecció i, per tant, permetrà augmentar el 
nombre d’actuacions específiques contra l’explotació laboral, 
així com perseguir (soroll de papers) els casos de l’economia 
submergida que es detecten en el transcurs de la resta d’ac-
tivitats que exerceixen els agents abastant transversalment 
els diversos sectors de l’economia valenciana, incidint –com 
vosté molt bé ha dit– principalment al sector agrari, a l’in-
dustrial, al de patrimoni històric, al de consum, al turístic, i en 
especial cura al de les cambreres de pis, també tant de moda 
en aquestos moments .

Quant al segon punt, l’habilitació de mecanismes de denúncia 
anònima, a hores d’ara existeix aquest procediment per part 
de la inspecció de treball en la seua web . La gent que vullga 
utilitzar-ho, ho pot utilitzar .

Pel que fa al pla d’actuació integral contra l’economia 
submergida, hem iniciat ja les conserves amb la inspecció de 
treball, sindicats i empresaris, i aquest mes es produiran ja les 
primeres reunions . Com a novetat, volem que aqueixa plani-
ficació amb els seus grans objectius siga consensuada amb 
sindicats i empresaris, ells saben més que ningú on estan les 
grans forces de treball fraudulent .

Així i tot, ni en el 2016 ni en el 2017 hem estat aturats; sols 
dir-li les dades o allò que hem detectat en el 2017: 309 
activitats il·legals; 399 treballadors o treballadores sense 
contracte; 707 apartaments turístics il·legals; 353 propos-
tes de sanció en matèria de joc, és a dir, que almenys des de la 
policia autonòmica estem treballant .

Així mateix, és important assenyalar que el nou model 
productiu en el que estem immersos vol avançar cap a un 
concepte ampli de rendibilitat econòmica i social, amb l’ob-
jectiu de créixer en productivitat incidint en la recerca, 
desenvolupament i innovació, la internacionalització i la 
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reindustrialització. Per açò –vosté ho sap– el pressupost de 
política industrial va augmentar en 2017 un 42% respecte al 
2016, i el de l’Ivace, en la promoció de recerca, desenvolupa-
ment i innovació, i la internacionalització va pujar en un 28% . 
Per tant, en eixe punt estem treballant .

També, a hores d’ara, estem treballant en una campanya 
informativa per a sensibilitzar la societat valenciana dels 
prejudicis de l’economia irregular que vorem prompte, eixirà 
prompte .

I, quant a l’últim punt de la moció, s’està a l’espera de la rati-
ficació per part del govern de l’estat del Conveni 189 de l’Or-
ganització Internacional de Treball sobre la millora de les 
condicions laborals de les treballadores i treballadors domès-
tics i que redundarà en la reducció d’aquesta mala pràctica .

És a dir, eixa és la moció, eixe és el treball i en cadascun dels 
punts estem en eixa situació . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyor conseller .

Senyor Estañ, ¿vol acabar de gastar el seu temps? No, val .

Interpel·lació al conseller d’Educació, Investigació, Cultura i 
Esport, senyor Vicent Marzà Ibáñez, sobre la política general del 
Consell en relació amb la construcció del col·legi Regina Violant 
d’Almassora, que formula el diputat senyor Vicente Casanova 
Claramonte (GP Popular) (RE número 79.572, BOC número 215)

La senyora vicepresidenta primera:

Doncs anem a passar al següent punt, que és el número 7, 
que és la interpel·lació al conseller d’Educació, Investigació, 
Cultura i Esport sobre la política general del Consell en rela-
ció amb la construcció del col·legi Regina Violant d’Almas-
sora, que formula el diputat Vicente Casanova Claramonte, 
del Grup Parlamentari Popular, que té ja, quan ell vullga, la 
paraula .

Quan vosté vullga .

El senyor Casanova Claramonte:

Gràcies, senyora presidenta .

En primer lloc, vullc agrair la presència del senyor conseller 
d’educació que esta vesprada ha hagut de fer hores extra, 
que no ha fet fugida com han fet en aquest plenari una bona 
part dels consellers .

I això em va a permetre que puga preguntar-li en nom de la 
comunitat educativa i Almassora, i en particular en nom dels 
pares i mares del col·legi Regina Violant, quin és el futur de 

les obres de construcció del nou col·legi pràcticament para-
litzades des de primers de 2017, i sobretot quina es la seua 
previsió de calendari per tal de desbloquejar eixa situació i 
quines previsions maneja la conselleria perquè els alumnes 
puguen estrenar el col·legi i deixar les actuals instal·lacions 
provisionals .

Perquè, senyor conseller, li recorde que les obres d’aquest 
col·legi de tres línies –actualment en aules prefabricades– 
foren licitades el 27 de març de 2015, és a dir, fa vora trenta-
un mesos . I a pesar que el projecte tenia un termini d’execu-
ció de díhuit mesos, sols han assolit una execució del 20% i 
estan pràcticament paralitzades les obres des de gener de 
2017 . ¿Quants mesos faran falta encara per a acabar-les?

Mire, ja va resultar poc explicable que a pesar d’haver-se 
licitat el 27 de març de 2015 vostés no adjudicaren l’obra i 
firmaren el contracte fins el 15 de gener de 2016, perdent 
inexplicablement quasi deu mesos . Però encara resulta més 
injustificable que no es firmara l’acta de replanteig fins a 
finals de juny de 2016, per causes clarament imputables a la 
falta de diligència de la conselleria que va tardar sis mesos en 
aprovar el pla de seguretat de salut i en anomenar la direc-
ció facultativa de l’obra . Són dades, no menege el cap senyor 
conseller, són dades que estan ahí .

En resumen, senyor conseller, de de març de 2015 que es 
van licitar les obres fins l’inici de la construcció, 28 de juny de 
2016, van passar quinze mesos . Inexplicable, senyor conse-
ller, i això que vosté va anar a Almassora a l’agost de 2015 
dient que li donava la màxima prioritat al col·legi, van tardar 
quinze mesos en començar-se les obres. Però el més greu 
encara estava per aplegar .

Segons la documentació que a petició d’aquest diputat vosté 
ens ha proporcionat, el 26 de gener de 2017 l’empresa adju-
dicatària ja va demanar un modificat i la suspensió tempo-
ral de les obres fins que s’aclariren les discrepàncies sorgides 
durant l’execució del projecte .

Seguint el fil d’eixos escrits creuats entre l’empresa adjudica-
tària i la conselleria es deduïx, almenys jo deduïsc, una clara 
deixadesa i falta de voluntat per resoldre la situació, mentre 
vostés s’han limitat a acusar públicament a l’empresa de 
paralitzar les obres perquè demana un increment pressupos-
tari de l’obra d’1,2 milions d’euros, cosa que no hem trobat 
–jo no he trobat– en cap dels escrits, de tots els escrits, del 
bon grapat d’escrits que ens han passat i que la mateixa 
empresa nega rotundament en la carta que li va remetre a 
l’alcaldessa d’Almassora, de la qual cosa ens hem enterat no 
sé com perquè allí no s’ha dit ni mu, el passat 22 de setembre, 
en la que afirma literalment i entre cometes que «es abso-
lutamente falso que solicitase un incremento presupuesta-
rio de 1,2 millones de euros» . Algú, senyor conseller, no està 
diguent la veritat, o l’empresa o vostés . Serà una qüestió a 
aclarir .

En estos deu mesos i amb una parsimònia incomprensi-
ble, la conselleria s’ha limitat a contestar mitjançant reso-
lucions denegatòries i sols s’han produït reunions tècni-
ques en les que les postures de les dos parts són clarament 
irreconciliables .

Segons la documentació aportada per vostés, no n’hi ha 
ni una sola intervenció de cap representant polític, ni del 


